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Zápisné školy neláká, bojí se, že ztratí studenty

Lidové noviny, 27.10.2010, rubrika: Titulní strana, strana 1, autor: PAVLA KUBÁLKOVÁ
PRAHA Nápad ministerstva školství zavést od příštího akademického roku zápisné budí u vysokých škol a univerzit
rozpaky.
Bojí se, že když zápisné bude tak vysoké, aby vůbec mělo finančně pro školy význam, přijdou o studenty. Podle
plánu ministerstva by školy mohly vybírat zápisné na rok až do výše šesti tisíc korun. Konkrétní částka by závisela na
rozhodnutí jednotlivých škol.
„Jsme škola, která má 450 studentů. Když vypíšeme zápisné šest tisíc korun, polovička studentů nám to nebude
moct zaplatit. My je budeme honit a ve finále nás to bude stát víc, než bychom získali,“ popsal rektor Vysoké školy
uměleckoprůmyslové v Praze Pavel Liška. Obává se navíc i toho, že by ztratili talentované studenty, kteří by se kvůli
vysokému zápisnému na školu vůbec nepřihlásili. „I kdybychom peníze vybrali, nepokryjí částku, která nám kvůli škrtům
bude v příštím roce chybět,“ dodal.
Ministr školství Josef Dobeš (VV) si totiž od zavedení zápisného slibuje, že jím školy zčásti pokryjí díru v rozpočtu. V
příštím roce totiž půjde na vysoké školství o 2,3 miliardy méně než letos.
Zástupci univerzit se bouří proti plánu, aby nástup na školy byl zpoplatněný. Proti je i premiér Nečas.
Jenomže rektoři takto optimističtí nejsou. Připouštějí sice, že zápisné ve výši šesti tisíc by význam mělo, málokterá škola
si ho však bude moci dovolit.
„Vzhledem k tomu, že studium na technické univerzitě je náročné a počet uchazečů u nás jen mírně překračuje kapacitu
většiny vyučovaných oborů, mohli bychom zápisné patrně zavést asi jen v poloviční výši,“ vysvětlil například rektor
ČVUT Václav Havlíček.
Zápisné na Univerzitě Karlově? Zřejmě nula korun. A podobně odpovídají i ostatní vysokoškolské instituce. Proti
záměru ministerstva se postavila například i Univerzita Karlova.
Její rozhodnutí lze přitom označit za paradoxní: myšlenku se zápisným totiž ministerstvo původně „opsalo“ právě z Bílé
knihy pražské univerzity.
Nyní však vedení školy namítá, že v podobě, v jaké je chce šéf resortu školství Dobeš zavést, je pro ně zápisné
nepřijatelné. Nelíbí se jim hlavně to, že má jít o dočasné řešení před zavedením školného v roce 2013. „Musí jít o řešení
dlouhodobé. S myšlenkou zavádět zápisné jako dvouletého předskokana školného proto nesouhlasíme,“ uvedl rektor
Univerzity Karlovy Václav Hampl.
Z jeho vyjádření je zřejmé, že by univerzita pro své studenty zavedla nejnižší možnou hranici zápisného - tedy nula
korun. Pro další školy pak ale bude velmi riskantní zavádět jakékoliv zápisné. Studenti totiž půjdou raději na školu, kde
se platit nebude.
Nečas: Je to skryté školné. Ministerstvo školství reakce škol brzdí a vzkazuje: „Zatím není nic jasné. Novela zákona se
připravuje a není vůbec jisté, že ji politici schválí.“
Tomu nasvědčuje i reakce premiéra Petra Nečase (ODS). Ten se nechal slyšet, že návrh chápe jako skryté zavedení
školného a že jej chce projednat na koaliční úrovni.
***
VYSOKÉ ŠKOLY PŘIJDOU O MILIARDY
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* Návrh rozpočtu počítá se snížením financí na vzdělávání pro rok 2011 o 10 % - tedy o 2,3 miliardy korun. Školy se
ale musely se snížením příspěvku vyrovnávat už letos. Oproti roku 2009 příští rok klesne státní příspěvek na studenta
o 17 %.
* Od příštího akademického roku by se proto mohlo platit na veřejných vysokých školách zápisné. To by hradil student
na začátku studia v novém ročníku.
* Zápisné by se pohybovalo od nuly korun do šesti tisíc. Bylo by na každé škole, jak vysoké zápisné si určí.
* Na co přesně by školy peníze mohly použít, jasné není. Zápisné by jim ale mělo zčásti nahradit peníze, o které kvůli
úsporám příští rok přijdou.
* Návrh má být součástí takzvané „technické“ novely, kterou ministerstvo již připravuje.


